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Ősszel a legszebbek az évszázados platánok (Fotó: Gyenes Kálmán) 

Faleltár 
A Széchenyi téri faállomány jelenlegi és tervezett 

mennyisége: 
Meglévő fák: 
- platán 106 darab 
- hárs 23 darab 
- j u h a r 1 darab 
Hosszú távon megtartandó: 57 db platán. 
Átültetésre javasolt: 8 db platán. 
Telepítés: 9 db platán. 

Hamarosan kezdődik 
a szegedi Széchenyi tér 
hatéves farekonstrukci-
ós programja. A beteg, 
vagy rossz helyre telepí-
tett fákat kivágják, he-
lyükbe - a növények tér-
igénye szerint - egészsé-
ges, koros fákat telepí-
tenek. Idén ősszel össze-
sen tizenhat fát emelnek 
ki. 

Százhúsz év alatt 67 fa dőlt 
ki a szegedi Széchenyi téren, 
ahol ma még 130 fa áll. A be-
teg, legyöngült növényóriá-
sok többsége viharok idején 
fordult ki a földből. A leg-
utóbbi áldozat, egy 4,5 tonnás 
császárfa - amelyet az 1890-
es években József főherceg 
adott a városnak ajándékba 
- már egy csöndes hajnalon 
zuhant a fűbe. 

Emberéletben eddig nem 
esett kár - nem úgy, mint pél-
dául Siófokon, ahol többen 
is meghaltak egy kidőlt fa 
alatt. 

A beteg fák azonban már 
nem sokáig maradnak Kö-
zép-Európa sokak szerint leg-
szebb terén: napokon belül 
megkezdődik a legyöngült, 
vagy rossz helyre telepített, s 
a sűrűségben sínylődő fák ki-
emelése. A következő hetek-
ben összesen 16 kisebb-na-
gyobb fát vágnak ki. A mun-

ka a tér Kárász utcai oldalán, 
a Szent István- és Széchenyi-
szobor környékén kezdődik. 

,,Nem halasztható tovább a 
Széchenyi téri farekonstruk-
ció: el kell kerülnünk a siófo-
kihoz hasonló tragédiát" -
kezdte mondandóját a Szé-
chenyi téri parkrendezés 
ügyében összehívott tegnapi 
sajtótájékoztatón Papp Zol-
tán, a Szegedi Környezetgaz-
dálkodási Kht. igazgatója. 
Hozzátette, hogy a gyönyörű, 
látszólag egészséges platánok 
kivágása, érthető módon, ér-
zékenyen érinti a fasor érint-
hetetlenségéhez ragaszkodó 
szegedieket. „Nem tehetünk 
mást, el kell választanunk a 
szakmai érveket az érzelmek-
től: nekivágunk a munkának" 
- tette hozzá az igazgató. 

Makrai László biológus-
ökológus, az önkormányzat 
környezetvédelmi bizottsá-

gának elnöke kiemelte: a Szé-
chenyi téri platánok legfőbb 
baja az, hogy túl sűrűn áll-
nak. A telepítés idején, a XIX. 
század utolsó húsz esztende-
jében, a csemeték életkorá-
nak, s a korabeli gyakorlatnak 
megfelelő, 5 méteres tőtávol-
sággal ültették a fákat. 

Egy százhúsz éves platán 
térigénye viszont 10-12 mé-
ter. Ha ez hiányzik, a fa nem 
fejlődhet igénye szerint, idő-
vel legyöngül, s hamar kór-
okozók, kártevők prédája 
lesz. így történt ez a Széche-
nyi téren is. 

A beteg fák törzse belülről 
teljesen kikorhadt - mondta 
vetítettképes előadásán Gila 
Csaba, a környezetgazdálko-
dási kht. növényvédelmi mér-
nöke. Példaként említette, 
hogy a postával szemközti 
parktükör sarkában egy 108 
centiméter törzsátmérőjű pla-

tán áll. A tekintélyes „derék-
bőségű" fa belül teljesen üres 
(fala mindössze 10-11 cm 
vastag), két ember jól elfér 
odabenn. A szakembereknek 
egyelőre sikerült megmente-
niük ezt a fát: betegségeit ke-
zelték, koronáját sodronykö-
téllel összehúzták, hogy 
egyensúlyát megtartsa. 

A szakember kiemelte, 
hogy több éves szakmai elő-
készítés, alapos növény-
egészségügyi vizsgálat előz-
te meg a döntést. Idén ősszel 
a hatéves rekonstrukciós 
program első ütemét valósít-
ják meg. A további késleke-
dés csak növelné a bajt: a kö-
vetkező 30-40 évben teljesen 
kipusztulhatnak a Széchenyi 
téri platánsorok. 

Látványos ritkulástól azon-
ban nem kell tartanunk. A ki-
vágott növények jelentős ré-
szét pótolják: 30-35 éves, 7-
8 méter magas, egyenként 
mintegy 1,5 tonnás platánokat 
telepítenek a térre, helyreál-
lítva a park növényeinek ko-
rábbi szerkezetét, megőrizve 
az ültetési rend arányait és 
szépségét. 

A kiemelt fák egy részét 
átültetik: a platán ugyanis 
még 60-70 éves korában is 
jól viseli a helyváltoztatást. A 
megtartható növények lakó-
telepeken nőnek tovább. 

Nyilas Páter 

Idén tizenhat fát emelnek ki a Széchenyi térről 

Pótolják a platánokat 
ÉS-est Szegeden 

A szabadelvű gondolkodás egyik leg-
fontosabb hazai fóruma, az Elet és Iro-
dalom estjét rendezik meg pénteken es-
te 6 órától a szegedi Átrium Borpincében 
(Kárász u. 9). A közéleti és irodalmi he-
tilap olvasói találkozhatnak a szerkesz-
tőség több tagjával, Kovács Zoltán fő-
szerkesztőn kivül Tárnái Gizellával, Vág-
völgyi B. Andrással, Váncsa Istvánnal, 
Molnár Erzsébettel, Csuhai Istvánnal, 
Dérczy Péterrel és Darvas! Lászlóval. A 
házigazda Balog József. 

A rendszerváltás után, a kilencvenes évek 
elején a nagy hagyományokkal rendelkező ÉS 
olvasottsága visszaesett, volt olyan időszak, 
amikor a példányszám nem érte el a tízezret. Az 
utóbbi években látványos növekedés tapasztál-
ható, ma már hetente 22 ezer példány talál gaz-
dára. Csongrád megyében körülbelül kétezer-
ötszázra tehető a hetilap olvasótábora, Grecsó 
Krisztiántól Podmaniczky Szilárdon át Darva-
si Lászlóig számos szerző publikál benne a ré-
gióból. 

Kovács Zoltán úgy véli: valószínűsíthetően 
azért növekedett az olvasók száma, mert erő-
södött a lap közéleti szerepvállalása, és az el-
múlt időszakban több olyan fontos téma volt 
(például a Sasad-privatizáció története, a Pos-
tabank-ügy, a Nyugat és Válasz kiadói joga 
körüli vita, az Orbán-bányák ügye), amelyek-
kel elsősorban az ÉS foglalkozott. A lap folya-

matosan - a Horn-kormány idején éppúgy, mint 
most - oppozíciós helyzetben van; a főszerkesz-
tő úgy véli, a kritikai alapállás az értelmiség ter-
mészetes létállapota. 

Az ÉS 150 millió forintos éves költségveté-
séből körülbelül 8-9 millió forint származik a 
Soros Alapítvány pályázataiból, amit ugyan 
fontos és jelentős támogatásnak tartanak, de a 
szerkesztőség visszautasítja azt a jobboldali 
publicisták által előszeretettel hangoztatott vá-
dat, hogy a lapot a Soros Alapítvány tartaná el. 
Az ÉS a liberális alapértékek mentén határoz-
za meg önmagát, azaz fontosnak tartja a sze-
mélyiség feltétlen tiszteletét, a személyi szuve-
renitást, a kisebbségek és a másság tiszteletét, 
elfogadását és védelmét. Kovács Zoltán min-
dehhez hozzáteszi: az elesettekkel és a szegé-
nyekkel való szolidaritást éppúgy meghatáro-
zónak tekintik, mint a nemzeti értékek iránti el-
kötelezettséget. 

Az ÉS szerzőgárdája a magyar lapok közül 
a legszélesebb körű, a szerkesztőségében tulaj-
donképpen nem is a cikkek megírása, hanem a 
beérkező szövegek szerkesztése folyik. Szinte 
minden stílus- és ideológiai irányzat képvisel-
teti magát, például a széppróza rovatban a 
posztmodemtől a hagyományos prózáig min-
den megtalálható. A hetilap egyik erőssége a 
könyvkritika, amiből lapszámonként tíz-tizen-
kettő is olvasható - a szélsőséges politikai ki-
adványokat leszámítva szinte mindenről írnak. 

H. Zs. 

Havi ezerkétszáz percnyi műsor készül a stúdióban 

Jubilál a körzeti tévé 
Munkatársunktól 

Negyedszázaddal ez-
előtt, 1976-ban hozták lét-
re a Magyar Televízió Sze-
gedi Körzeti Stúdióját, 
amely a működési enged-
ély kiadásának napján, 
november 24-én a régi 
munkatársakkal együtt 
ünnepli a Forrás Szálló-
ban a jeles jubileumot. 

Huszonöt évvel ezelőtt az 
Újszegedi Sportcsarnok alag-
sorában kezdte meg működé-
sét az MTV Szegedi Körzeti 
Stúdiója, amely 1983-ban köl-
tözött jelenlegi székházába, az 
egykori úttörőházból kialakí-
tott Kálvária sugárúti, modem 
épületbe. Regős Sándor, Bán 
János, Bubryák István és Ola-
jos Csongor után ebben az esz-
tendőben Jurkovics János vet-
te át az intézmény irányítását, 
amely 40 fős belső és 80 fős 
külső munkatársi gárdával ha-
vonta 1192 percnyi műsort -
híradót, magazinokat és nem-
zetiségi műsorokat - gyárt. 

- A huszonöt éves évfor-
duló számunkra egyfajta 
számvetés. Visszatekintünk a 
múltra és elemezzük, betöl-
tötte-e a stúdió azt a szerepet, 
amit vállalt: a térség hétközna-
pi és ünnepnapi történéseinek 
bemutatását. Azt gondolom, 
ezt tisztességesen megtette, 

Egy hétköznap a stúdióban. (Fotó: Karnok Csaba) 

valóban közszolgálati televízió 
volt, és most is az. A rendkí-
vül gazdag archívumunk is ta-
núskodik arról, hogy az elmúlt 
negyedszázadban mit tettünk 
a hozzánk tartozó Bács-Kis-
kun, Békés, Csongrád és Jász-
Nagykun-Szolnok megyében 
- fogalmaz Jurkovics János. 

A stúdióvezető azt is el-
mondta: mostanra túljutottak 
az év első felében kialakult 
krízishelyzeten. Technikai 
szempontból jelenleg az okoz-

za a legnagyobb problémát, 
hogy a rendelkezésre álló esz-
közök kissé elavultak. A digi-
talizált televíziózásra való át-
térés jelentené a jövőt, de ez 
egyelőre álomnak tűnik. 

Jukovics János csak az új-
ságokból értesült arról, hogy 
Debrecenben összevonták a 
körzeti és a városi televíziót, 
így arra a kérdésre, hogy Sze-
geden várható-e hasonló lé-
pés, csak annyit tudott vála-
szolni: semmi híre erről. 

Távközlési jelen Megyei közgyűlés előtt a költségvetés 

Kétmilliárd forint - fejlesztésre 

A Dr. Boross József utcában raktárbázist 
és restaurátorműhelyt alakítanak ki. 

(Fotó: Schmidt Andrea) 

Munkatársunktól 
A Csongrád Megyei Köz-

gyűlés ma tárgyal a jövő évi, 
13 milliárd forintos költség-
vetéséről. Ebből kell megol-
dani a térség egészségügyi, 
szociális, oktatási és kulturá-
lis feladatait, a 4 ezer 300 
alkalmazottat foglalkoztató 
32 intézmény működtetését. 
A tervek szerint jövőre csak-
nem kétmilliárd forintot for-
dítanak majd fejlesztésre, en-
nek nagyobb részét az egész-
ségügyi és szociális ágazat-
ban használják fel az európai 
uniós normákhoz igazodó 
minimumfeltételek teljesíté-
sére. 

A közgyűlés e lnöke. 
Frank József tegnapi sajtótá-
jékoztatóján hangsúlyozta, 
hogy az önkormányzat a to-
vábbiakban is fejlesztési hi-
telek felvétele nélkül gaz-
dálkodik. A megyei önkor-
mányzat jövőre is 100 millió 

forintot költ a kórházak gép-
és műszerbeszerzésére. A 
szentesi kórház diagnosztikai 
és sürgősségi tömbjének ki-
alakítása a tervezett határ-
időnél egy évvel korábban 
elkészül, az egymilliárd 264 
millió forintos beruházásból 
126 millió forint a megye sa-
ját hozzájárulása, a többi 
címzett állami támogatás. A 
makói kórház rekonstrukci-
ójához 151 millió forintos 
önerő mellett a megye 1 mil-
liárd 360 millió forintos tá-
mogatást nyert, az építkezés 
februárban indul. Elkészül 
majd egy négy szintes, 4 ezer 
négyzetméteres ú j épület , 
amit a kórház megmaradó 
részeivel összekötnek. A 
deszki szakkórház felújítá-
sát a kormány nem támogat-
ta, a pályázatot ismét be-
nyújt ják, szükség esetén a 
legsürgetőbb munkákat sa-
ját erőből is elkezdik. 

A megyében működő tíz 
szociális intézmény közül 
hat működési engedélye le-

jár a jövő év végén, addig 
biztosítani kell a megszabott 
minimumfeltételeket, ezért 

a fejlesztések másik nagy ré-
sze e területen történik. A 
képtár értékesítéséből szár-
mazó bevétel felhasználásá-
val összesen 260 millió fo-
rintos beruházással készül el 
a jövő év közepére a Dr. Bo-
ross József utcai raktárbázis 
és restaurátorműhely. 

Az önkormányzat vagyo-
na az utóbbi három év alatt 
5 milliárd 400 millió forint-
ról 10 milliárd 60gi millió fo-
rintra nőtt - mondta Botka 
László, a közgyűlés alelnö-
ke. A megye azonban lema-
radóban van, aminek oka 
egyfelől a közúthálózat rossz 
állapota, másfelől a műkö-
dő tőke, a termelő üzemi be-
ruházások hiánya - tette hoz-
zá az alelnök. Véleménye 
szerint a kialakult helyzet-
ben hosszú távú fejlesztési 
programra, s nem kampá-
nyintézkedésekre lenne 
szükség. 

Munkatársunktól 
Egész napos szakmai kon-

ferencia zajlott tegnap a Sze-
gedi Tudományegyetem au-
lájában „Távközlés - 2001" 
címmel. Az eseményt a Ma-
gyar Közgazdasági Társaság 
Baranya és Csongrád megyei 
ifjúsági tagozata szervezte. A 
program során 4 magyaror-
szági távközlési piac liberali-
zációja került előtérbe. Nyitó-
előadásában Bánhidi Ferenc, 
a Hírközlési Főfelügyelet el-
nökhelyettese a törvényi sza-
bályozásról és annak gyakor-
lati kérdéseiről beszélt. A 
szakember kiemelte: a piac-
nyitásnak két célja kell legyen. 
A fogyasztói árcsökkenés csak 
az egyik, a másik elérendő 
feladat az, hogy a piaci részt-
vevők számára teremtsenek 
tágabb teret, ami a gazdaság 
egészének fejlődése szem-
pontjából pozitív. A szakmai 
konferencián a résztvevők a 
hazai versenyhelyzetről is 
szóltak. A Matáv szemszögé-
ből Villám István, a legna-

gyobb hazai távközlési szol-
gáltató munkatársa vázolta fel 
a jövőt, a térséget illetően pe-
dig Lednitzky Péter, a Viven-
di Telecom Hungary kor-
mányzati és külkapcsolati 
igazgatója beszélt a várható-
an kialakuló versenyről. A 
szakember felhívta a figyel-
met arra, hogy miközben a 
szakemberek, a szolgáltatók 
és szabályozók szinte min-
dennapos témája a liberalizá-
ció, a fogyasztó nincs erre kel-
lőképpen felkészítve. Led-
nitzky Péter azt is elmondta: 
ha a törvényi szabályozás után 
a gyakorlat is tisztán látható, 
akkor a jövőben minden bi-
zonnyal kiéleződik, nemcsak 
az árak, hanem a szolgáltatá-
sok, s a „csomagok" verse-
nye is. Ebben a Vivendi a je-
lenleg mind az öt fő területen 
- vezetékes és mobil távköz-
lés, kábeltelevízió és internet-
szolgáltatás, valamint adatát-
vitel - a domináns Matáv mel-
lett felkészült a jövőbeli kihí-
vásokra. 


